
حدیث دشت عشق

یک مسئول خبر داد

تلاش مشکوک برای واردات شیر خشک 
با وجود تولید فراوان داخلی

رئیس  انجمن صنفی تولید شیر خشک گفت: عده ای به دنبال 
دریافت ارز و واردات هستند، در حالی که کارخانجات داخلی با 

مازاد تولید شیرخشک نوزاد و ماده اولیه اش مواجه هستند.
سیاوش سلیمی در گفت و گو با خبرگزاری مهر در واکنش به مباحث 
مطرح شده مبنی بر کمبود ذخایر شیرخشک نوزاد و مشکلات ایجاد شده 
در این زمینه، تاکید کرد: بیشتر شیرخشک نوزاد در داخل تولید می شود و 
مشکلی در این زمینه نداریم. بنابراین هرگونه کمبودی را تکذیب می کنیم. 
کارخانجات لبنیــات نامه زده و اعلام کرده اند به اندازه کل محصولی که 
واحدهای تولیدکننده شیرخشــک نوزاد اعــلام نیاز به واردات می کنند، 

می توانند ماده اولیه اصلی تولید شیرخشک نوزاد تولید کنند.
وی افزود: یکی از کارخانجات معروف تولیدکننده محصولات لبنی در 
شهرکرد هم نامه ای به ما زده و خواستار جلوگیری از واردات بی رویه ماده 
اولیه اصلی تولید شیرخشــک نوزاد شده است؛ ضمن اینکه یک کارخانه 
در ورامین راه اندازی شده و ماده اولیه اصلی تولید شیرخشک کودک را با 

بهترین کیفیت تولید می کند اما خریدار ندارد.
رئیس انجمن صنفی تولید شیر خشک تصریح کرد: در کشور ما همه به 
دنبال دریافت ارز دولتی برای واردات هستند، در حالی که این محصولات 
در داخل کشــور تولید می شود و واحدهای تولیدکننده شیرخشک نوزاد 
می تواننــد به مراجعه به این واحدها، ماده اولیه مورد نیاز خود را دریافت 

و شیرخشک تولید کنند.
سلیمی با  اشاره به اینکه درباره کره نیز چنین وضعیتی وجود داشت، 
گفت: واردکنندگان با ارز دولتی کره وارد و عنوان می کردند امکان تولید 
در داخل نیست؛ در حالی که هم اکنون ۳۰ هزار تن مازاد کره تولید داخل 
در کشــور داریم. چه اتفاقی افتاد که با قطع ارز دولتی، نه تنها موفق به 

تولید کره شدیم بلکه با مازاد محصول نیز مواجه هستیم؟!
وی تصریح کرد: رانت و فســادی که در حــوزه ارز وجود دارد باعث 
می شــود که عده ای به دنبال واردات باشند در حالی که امکان تولید آن 

محصول در داخل وجود دارد.
 گفتنی اســت، رانتخواران بــا تهدید بازار و مــردم، اجازه حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی برای کالاهایی که تولیدشان در کشور خودکفاست نمی دهند. 
دولت آینده باید فکری به حال حذف رانت ها با کمترین فشــار بر مردم 
بکند تا این ام الفســاد اقتصاد ایران، که قــدرت رقابت را از تولید داخل 

گرفته ریشه کن شود.
در حالی که واحدهای تولیدکننده شیرخشــک نــوزاد درباره اتمام 
ذخایر این نوع شیرخشــک هشدار می دهند، سایر فعالان این صنعت هر 
گونه کمبودی را در زمینه شیرخشک نوزاد تکذیب کرده و این مباحث را 

حاشیه سازی جهت تداوم تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی می دانند.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران:

دریافت چک و سفته از کارگر 
به عنوان ضمانت غیرقانونی است

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران گفت: قانون کار 
هیچ  اشاره ای به اخذ ضمانت نکرده است که کارفرما بخواهد بابت 

حسن انجام کار سفته یا چکی دریافت کند.
هادی ابوی درگفت وگو با خبرگزاری تسنیم، درباره ضمانت های سفته 
و چــک که کارگران هنگام انعقاد قرارداد باید به کارفرما بپردازند، تاکید 
کرد: در قانون کار هیچ  اشــاره ای به اخذ ضمانــت و اینکه کارفرما بابت 
حسن انجام کار، چک یا سفته دریافت کند، نشده است. بنابراین دریافت 
چک و سفته از کارگر به عنوان ضمانت، قانونی نیست و کارفرمایان نباید 

چنین کاری بکنند.
 وی ادامــه داد: از دیدگاه نمایندگان کارگران این موضوع یک بحث 
غیرقانونی است و عمدتاً در محاکم قضایی وقتی کارگر ادعا می کند که چک 
یا سفته ای تحت عنوان ضمانت از او گرفته اند، ابطال آن اعلام می شود و 

کارفرما هم با این مدارک نمی تواند کاری انجام دهد.
 دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران افزود: مرجع رسیدگی 
به اختلافات کارگری حوزه روابط  کار، فقط ادارات کار هستند نه مراجع 
قضایی. به همین واسطه اگر کارفرما درباره سفته بخواهد اقداماتی انجام 

دهد باید مرجع قضایی به ادارات کار مراجعه کند. 
ابوی ادامه داد: برخی کارفرمایان از کارگران چک یا ســفته دریافت 
می کنند و نه به آنها رســید می دهند و نه قرارداد برای آنها می نویسند یا 
می نویســند اما نســخه ای به کارگر نمی دهند. کارگری که یک سال کار 
می کند، سفته ۲۰ یا 5۰ میلیونی از او دریافت می کنند و به اجرا می گذارند. 
کارگری که به طور مثال هشت ماه کارکرده است و چهار ماه حقوق معوق 

دارد و طلبکار است، چرا باید سفته ضمانت بدهد؟ 
وی اظهار داشت: در بعضی از مشاغل برای حسن انجام کار، وثیقه ای 
گذاشــته می شود. به عنوان مثال کارفرمایی یک خودرو در اختیار کارگر 
قرار می دهد و در عوض، ضمانتی از او دریافت می کند اما برای کار کردن 

کارگر در یک واحد صنفی کوچک نیازی به ضمانت نیست. 
دبیــرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران با  اشــاره به اینکه 
بسیاری از کارگران، هراس دارند که اگر سفته ندهند بیکار می شوند، گفت: 
توصیه اول من این است که کارگران از دادن چک و سفته برای استخدام 
اجتناب کنند. در نهایت کار به اینجا می کشد که چند ماهی برای یک نفر 
کار می کنند و حقوق شــان نصفه و نیمه پرداخت می شود و آخر سر هم 
اگر شکایت کنند سفته شان به اجرا گذاشته می شود. یعنی نه تنها سودی 

از کار نمی برند که ضرر هم می بینند.
ابوی تاکید کرد: توصیه دوم من این است که کارگرانی که به هر دلیل 
چک و ســفته گذاشــته اند اولاً آن را با قید ضمانت، بگذارند و درثانی از 
شکایت نترسند و از طریق شورای حل اختلاف پیگیر حقوق خود باشند.

یک کارشناس:

نظام بانکی
 عامل بحران نقدینگی است

مدیر میــز مالی دفتر مطالعــات راهبردی مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به اینکه رشــد 
نقدینگی به ماجرای بحران بانکی و کسری بودجه دولت 
برمی گردد، گفت: یک بانک با ۳۰ هزار میلیارد تومان 

زیان انباشته همچنان در حال فعالیت است.
علی شهید در یک برنامه رادیویی اظهار کرد: کشوری مانند 
ایران در عرض چهل ســال اقتصاد واقعی اش دو برابر شده در 
حالی که پولش یا نقدینگی در این چهل سال حدود ده هزار 
برابر شده است. اما درکشوری مانند ژاپن اقتصادش حدود چهار 
برابر شــده )قیمت دلار( و از آن طرف هم نقدینگی او حدود 

چهار برابر شده است.
وی ادامه داد: این نشان می دهد این فاصله ای که ما داریم 
رشــد اقتصادی با رشد نقدینگی ما معضلی است که باید حل 
شود و این معضل اقتصادی، این معضل رشد شتابان نقدینگی 
که اخیراً هم شــدید شده است. رشد نقدینگی در آذر 99 بر 
اســاس آمار بانک مرکزی ۳8.۴ درصد  بود. متوســط رشد 
نقدینگی بلند مدت کشــور ما حدود ۲5 تا ۲6 درصد اســت 
یعنی یک شکاف 1۳ درصدی افزایش پیدا کرده است به رشد 
نقدینگی ما و این نشــان می دهد که در دهه  گذشــته اوضاع 

وخیم تر شده است.
این کارشــناس با طرح این پرسش که این رشد نقدینگی 
بــه چه برمی گردد؟ گفت: یک دلیل به ماجرای بحران بانکی 
برمی گــردد، یکی هم به کســری بودجه دولــت که آن هم 
برمی گردد به مســئله  بانکی کشور و تسلط دولت روی بانک 

مرکزی.
شهید اضافه کرد: ما هم از انتفاعات رشد نقدینگی منتفع 
نمی شــویم که منجر به رشد اقتصادی شود و هم از آن طرف 
چــوب آن را داریم می خوریــم و ضــرر آن را داریم تحمل 
می کنیم که تورم است. حالا در واقع این خودش به چه چیزی 
برمی گردد؟ به این برمی گردد که شاه راه ها و مجراهای ورود پول 
در اقتصاد کشور ما مشکل دارد و این دقیقاً برمی گردد به همان 
بحران بانکی کشور. اساساً طرح بانکداری مجلس آمده بود که 
همین دو معضل یعنی بحران بانکی و سلطه  دولت روی بانک 
مرکزی را حل کند؛ دو معضلی که منجر به رشــد نقدینگی و 

در نتیجه تورم می شود.
وی در خصوص چالش های طرح بانکداری گفت: در دهه  
8۰ و از سال 8۰ شروع به تأسیس بانک های خصوصی کردیم 
و اجازه دادیم بانک های خصوصی تأسیس شوند بدون اینکه 
بانک مرکزی نظارت های لازم را روی این بانک ها داشته باشد. 
در نتیجه این بانک ها یک سری وام هایی دادند. وام هایی به افراد 
خاص و به افراد غیرخاص که این وام ها قرار بود برگردانده نشود.

به گفته این کارشناس، یکی از بانک های کشور بر اساس 
صورت های مالی ســایت کدال، ۴۰۰ میلیارد تومان سرمایه  
اولیه  دارد. یعنی با ۴۰۰ میلیارد تومان شــروع کرده بر اساس 
اســتانداردها و خود قوانین خود کشور ما، قانون تجارت. اگر 
میزان زیان انباشته آن نهاد اقتصادی آن بانک به میزان سرمایه 
اولیه برسد، آن بانک باید ورشکسته اعلام شود. آن بانکی که 
من دارم می گویم ۴۰۰ میلیارد سرمایه اولیه دارد در حالی که 
همین بانک در شهریور 99 حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان یعنی 
75 برابر ســرمایه اولیه، زیان انباشته دارد اما این بانک هنوز 
دارد به کار خودش ادامه می دهد، سهامش در بازار بورس دارد 

خرید و فروش می شود و هیچ مشکلی هم نیست!

بررسی کارشناسی
 وضعیت شاخص کل بورس

کارشناس بازار سهام گفت: اگر شاخص کل از مقاومت 
موجود در محدوده یک میلیون و ۱۶۰ هزار واحد خارج 
شود، می توانیم مجددا شاهد روزهای خوبی در بورس 

باشیم.
کوروش آســایش در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان 
درباره روند شاخص بورس اظهار کرد: شاخص کل بورس اوراق 
بهادار تهران پس از صعودی که طی چند ســال اخیر داشته 
اســت؛ از مرداد سال گذشته وارد روند اصلاحی شده و از روند 

صعودی میان مدت، خارج و وارد یک روند نزولی شده است.
او بیــان کــرد: در حال حاضر شــاخص کل در یک روند 
پنــج موجی اصلاحی قــرار دارد و پــس از تکمیل موج های 
A و B و C و D، اکنــون در مــوج E یــا آخرین موج اصلاحی 
خود قرار دارد و این موج که کف موج C را شکســته اســت 
 در محــدوده یــک میلیــون و 1۰9 هــزار و ۳69 واحد قرار 

دارد.
کارشــناس بازار ســهام افزود: لذا این ریــز موج صعودی 
کوچک می تواند پولبک به حمایت شکســته شده در محدوده 
یک میلیون و 1۳5 هزار واحد باشد و سپس تا حمایت بعدی 
خــود یعنی یک میلیون و 5۰ هزار واحد کاهش یابد و اگر در 
این محدوده نیز مــورد حمایت قرار نگیرد، حمایت بعدی در 
محــدوده یک میلیون تا 96۰ هزار واحــد خواهد بود. اما اگر 
شاخص کل در روز های آینده بتواند رشد داشته باشد، خط روند 
نزولی را به عنوان مقاومت اصلی پیش رو دارد که در محدوده 
 یک میلیــون و 16۰ هزار تا یک میلیــون و 17۰ هزار واحد 

است.
آسایش تشــریح کرد: اگر شــاخص کل مقاومت موجود 
 در محــدوده یک میلیــون و 16۰ هزار واحد تا یک میلیون و 
17۰ هزار واحد را بتواند به خوبی پشت سر بگذارد، می توان به 
این مهم  اشــاره کرد که شاخص کل از روند نزولی خود خارج 

شده است.
وی در رابطــه بــا آخریــن وضعیــت شــاخص هم وزن 
گفت: شاخص کل هم وزن بورس اوراق بهادار تهران نیز پس 
از اینکه در مرداد 1۳99 وارد اصلاح شــد، اکنون در محدوده 
۳8۳ هزار و 1۴۰ واحد قرار دارد که در یک کانال کوتاه مدت 
با برخورد به کف کانال در روز چهارشــنبه واکنش نشان داد، 
اما این کانال حمایت قوی نداشته و احتمال شکسته شدن آن 
دور از ذهن نیســت و این شاخص می تواند به حمایت مهم تر 

خود در محدوده ۳6۴ هزار واحد نزدیک شود.
 کارشناس بازار ســهام بیان کرد: اگر حمایتی در محدوده 
۳6۴ هــزار  واحد صورت گیرد با تشــکیل یک الگوی مثلث 
می تواند از این محدوده به سمت مقاومت اصلی که خط روند 
نزولی اســت، حرکت کند و ســپس می تواند، مقاومت مهم را 

بشکند و از روند نزولی خارج شود.
آسایش افزود: اما اگر در محدوده ۳6۴ هزار واحد حمایت 
صورت نگیرد؛ این شــاخص می تواند تا محــدوده ۳۲۰ هزار 
واحــد نیز کاهش یابد. اما با توجه بــه اینکه خط روند نزولی 
با گذشت زمان به ســطوح پایین تر کشیده می شود، می توان 
امید داشــت که با قــدرت گرفتن بازار ســرمایه روند نزولی 
 شکسته شده و مجددا روز های خوبی را در بازار سرمایه شاهد 

باشیم.

اقتصادی
صفحه 4
 شنبه 8 خرداد ۱4۰۰
۱۷ شوال ۱44۲ - شماره ۲۲۷۵8

وزارت نیرو: 

مدعیان تاثیر معاهده پاریس بر برنامه های صنعت برق سند ارائه کنند 

از کلیه سهامداران، وکیل یا قائم مقام قانونی صاحبان سهم و همچنین 
نماینده اشخاص حقوقی دعوت بعمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی 
عادی سالیانه شرکت که راس ساعت 1۴ روز سه شنبه 1۴۰۰/۰۳/۲5 
در محل قانونی شرکت واقع در تهران، میدان هفت تیر، خیابان مفتح 
جنوبی، رو به روی ورزشگاه شیرودی، خیابان اردلان، پلاک ۳ برگزار 

می گردد حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

 1- استماع گزارش فعالیت هیئت مدیره و گزارش حسابرس مستقل 
و بازرس قانونی شرکت برای سال مالی منتهی به 1۳99/1۲/۳۰

مالی  وضعیت  صورت  شامل  مالی  صورتهای  تصویب  و  بررسی   -۲
)ترازنامه(، صورت سود و زیان ، صورت تغییرات در حقوق مالکانه و 

صورت جریان های نقدی برای سال مالی منتهی به 1۳99/1۲/۳۰
۳- انتخاب حسابرس مستقل و بازرس قانونی شرکت برای سال مالی 

1۴۰۰
برای  شرکت  آگهی های  درج  برای  کثیرالانتشار  روزنامه  انتخاب   -۴

سال 1۴۰۰
5- انتخاب اعضاء هیئت مدیره شرکت

6- سایر مواردی که در صلاحدید مجمع فوق می باشد.
هیئت مدیره

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه
شرکت عمران و شهر سازی شمیران نو )سهامی خاص(
به شماره ثبت ۱۷۱۱۲ و شماره شناسه ملی ۱۰۱۰۰6۰4994

برگ ســبز خودرو سواری پژو  GLX-XU7 405 به شماره پلاک 335 ه  86 - 
 124K1251699 ایران 14 به رنگ نقره ای - متالیک مدل 1397 و شماره موتور
و شــماره شاسی NAAM01CE5JK386850 مفقود شــده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.
ـــــــــــــــــــــــــــ

شناسه مالکیت و پروانه تردد و کارت مشخصات خودرو وانت دوکابین تویوتا هایلوکس 
به شــماره پلاک 64225 - اروند شــخصی به رنگ سفید - مدل 2016 و شماره 
 MROHX8CDOG0905507 2 و شــماره شاســیTRA081073 موتور

مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

جمعی از اســتادان دانشگاه از هفت نامزد 
نهایی ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ خواسته اند به 
پرسش های اساسی درباره اقتصاد کشور پاسخ 

شفاف و برنامه محور دهند.
در ابتــدای این نامه خطاب به هفت نامزد نهایی 
آمده است:  انتخابات امسال به عنوان اولین انتخابات 
ریاست جمهوری ایران در گام دوم انقلاب اسلامی، در 
حالی برگزار می شود که انقلاب پرُشکوه ملّت ایران، 
وارد مرحله  جدیدی از »خودسازی و جامعه پردازی و 
تمدّن سازی« با هدف نیل به تمدّن باشکوه اسلامی 
ایرانی شــده   است، لزوم جهت گیری درست و دقیق 
در راستای این هدف مهم  و همچنین لزوم توجه به 
تجارب تلخ گذشته در انتخاب افرادی که با خواسته -
های واقعی مردم و آرمان  های ارزشمند انقلاب زاویه 
داشــتند، ایــن انتخابات را از اهمیت و حساســیت 

بیشتری برخوردار کرده است.
در ادامه نامه آمده است: ضرورت انتخاب آگاهانه 
و هوشمندانه که منجر به انتخاب نامزد اصلح شود، 
آگاهی و بررسی دقیق برنامه  های مبتنی بر شعارهای 
انتخاباتی نامزدها اســت  و ایــن حق نخبگان علمی 
جامعه اســت که به برنامه  های نامزدهای انتخابات 
دسترسی داشته باشند  و آنان را در بوته  نقد و محک 
جــدّی قرار دهند، تا از این رهگذر ســره از ناســره 

بازشناخته شود.
به گزارش فــارس، در بخش دیگری از این نامه 
اساتید دانشگاه آمده است: یکی از مهم ترین اهداف 
جمهوری اسلامی در پرتو رهنمودهای امام راحل و 
بیانیه گام دوم رهبر انقلاب، برقراری عدالت اجتماعی 
بوده  است، گسترش عدالت از طریق ایجاد شفافیت، 
فسادســتیزی، و تحول در ساختارها و سازوکارهای 
مدیریت کشور، همواره جزو آرمان های اصیل گفتمان 
انقلاب بوده  و همچنین در شــعارهای انتخاباتی نیز 
مطرح  شده  اســت؛  بدیهی است جهت دستیابی به 
اهداف عدالتخواهانه، وجود برنامه های عالمانه، دقیق 

و قابل سنجش، امری اجتناب ناپذیر است؛ آگاهی آحاد 
مردم و نخبگان علمی کشور از برنامه های مبتنی بر 
شعارهای انتخاباتی، حق ملت بزرگ و عزیز ایران، و 
زمینه  ســاز انتخابی آگاهانه خواهد بود، تا با بررسی 
دقیق و مقایسه   برنامه  های نامزدهای ریاست جمهوری، 
مردم بتوانند به انتخابی اصلح و هوشمندانه برای این 

جایگاه خطیر دست یابند.
در ادامه این مطالبه اساتید دانشگاه آمده است: بر 
این مبنا، از شما درخواست داریم پاسخ روشن، واضح 
و برنامه محور خود را به پنج پرسش اساسی زیر، که 
پیرامون برخی از مسائل اولویت دار کشور مطرح شده  
است، ارائه کنید، پرسش  های مذکور، اخیراً در نامه   
9۰ نفر از اساتید اقتصاد و فنی مهندسی کشور خطاب 
به نامزدهای ریاست جمهوری 1۴۰۰ نیز مطرح شد. 

پنج مطالبه اقتصادی
 از نامزدهای ریاست جمهوری

در بخش دیگری از این نامه، پنج پرسش اقتصادی 
برای نامزدهای ریاست جمهوری مطرح شده و از آنها 
خواسته شده است پاســخی شفاف برای آن داشته 

باشند.
1- معضل اساسی بی ثباتی اقتصاد کلان و در کنار 
آن »خلق پول« )سیستم اقتصاد ربوی در بانک های 
دولتی و خصوصــی(، به عنوان امُّ المصائب کشــور 
محسوب می شوند و ریشه  اصلی بسیاری از معضلات 
اقتصادی )همچون رشد نقدینگی و تورّم بنیادی به 
طور مســتقیم، و چالش های بزرگ اقتصادی مانند 
ضربه به ارزش پول ملی، افول تولید، بی کاری، فاصله 
طبقاتی، فساد رانت و بی عدالتی به طور غیرمستقیم( 
و حتی معضلات فرهنگی و اجتماعی هستند، برای 
اصلاح سیستم بانکی ربوی، تقویت پول ملی و ثبات 
اقتصاد کلان، چه راهبرد شــفاف و برنامه  مشخصی 

طراحی نموده اید؟
۲- طبــق آمارها، یارانه پرداختی دولت ایران در 
بخش انرژی )در حوزه آب، گاز، برق و سوخت(، از کل 

یارانه  انرژی کشور چین با جمعیتی بیش از 16 برابر 
بیشتر است، کاهش اتلاف گسترده انرژی در کشور، 
مستلزم بهینه سازی مصرف و تعیین تکلیف بنگاه های 
بزرگ انرژی بر شبه دولتی و شبه خصوصی، که مسئول 
و مصرف کننده  بخش عمده ای از انرژی ارزان در کشور 
هستند، است؛ برای رفع معضل یارانه  سرسام آور انرژی، 
که ریشه  بسیاری از مشکلات تولید و بی عدالتی های 
صنفی و منطقه ای در کشــور محسوب می شود، چه 

راهکار شفاف و برنامه  مشخصی طراحی نموده اید؟
)گفتنی است برخی کاندیداها وعده هایی مبنی 
 بــر افزایش یارانه تا ۴5۰ هزار تومان و یا اعطای وام 
5۰۰ میلیــون تومانی به هر زوج جــوان و... مطرح 
کرده انــد با این وصف جا دارد این کاندیداها به طور 
شفاف به مردم بگویند این یارانه ها و یا وام ها را قرار 
است از کدام منبع و محل بودجه ای پرداخت کنند؟ 
تجربه سال های اخیر نشان داده مردم در قبال دریافت 
هر یارانه ای با تورم سنگین تری مواجه می شوند زیرا 
آن یارانه احتمالا با خلق پول تامین شده که نتیجه 
طبیعی خلق پول تورم و گرانی کالاهاست. همچنین 
برخی کارشناسان معتقدند ما جزو کشورهایی هستیم 
کــه ده ها برنامه برای حمایت از خانوارهای ضعیف و 
متوســط جامعه اجرا می کنیم اما همچنان وضعیت 
خانوارها مناسب نیست چراکه هیچ کدام از یارانه ها 
موجب کاهش قیمت ها به نفع مردم نشــده اســت. 
بنابراین نامزدهای انتخاباتی به طور شــفاف بگویند 
آیا می خواهند دور باطل پرداخت یارانه و خلق پول 

را ادامه دهند؟( 
۳- منابع مالی عظیم و اعطای گسترده  رانت منابع 
به شــرکت ها و نهادهای شبه دولتی و دولتی، آنها را 
عملًا به »حیاط خلوت« دولت ها مبدّل نموده  است، 
برای شفاف ســازی درآمدها و هزینه های واقعی این 
شرکت ها و نهادها، صندوق های بازنشستگی و سایر 
بنگاه های اقتصادی عمومی غیردولتی، چه راهبرد و 
برنامه  مشخصی طراحی نموده اید؟ )در این خصوص 

شاید بهتر اســت نامزدهای ریاست جمهوری اساسا 
برنامه هایشان را برای اصلاح ساختار بودجه و مقابله 

با کسری های فراوان ارائه کنند.(
۴- در حــوزه  مالیات، فقدان اطلاعات صحیح از 
دارایی های اقتصادی، در کنار نبود تفکر سیستمی، 
به ریشه  ناکارآمدی مالیاتی و فرارهای بزرگ مالیاتی 
شرکت های شبه دولتی و شبه خصوصی و برخورداران 
از ثروت و درآمدهای کلان مبدّل شــده  اســت، در 
حال حاضر، شاخص نسبت مالیات به تولید ناخالص 
داخلی ایران حدود 7 درصد اســت )میانگین جهانی 
۲6 درصد(، مالیات از ثروت و مســتغلات، مالیات از 
بنگاه های شبه دولتی متکی به انواع رانت )شامل رانت 
منابع، انرژی، مواد خام، و بازارهای انحصاری(، مالیات 
از فعالیت های نامولدّ )مانند سفته بازی و سوداگری(، 
و افزایــش معافیت های مالیاتی فعالیت های مولدّ، از 
جمله راهکارهای مغفول در این حوزه هستند. جهت 
رفع چالش اساسی مذکور، چه راهبرد شفاف و برنامه  

مشخصی طراحی کرده اید؟
5- در حال حاضر، بسیاری از ظرفیت های ممتاز 
داخلی و مزیت های نســبی ژئواســتراتژیک کشور، 
معطّل و بدون اســتفاده  مطلــوب مانده اند، از جمله 
این مزیت های نســبی می توان به قابلیت توســعه 
صنایع پایین دستی با ارزش افزوده و ارزش صادراتی 
و  اشــتغال زایی بالا در ارتباط با صنایع بالادســتی 
همچون معادن و پتروشــیمی با رویکــرد مقابله با 
خام فروشــی، بازارهای صادراتی متنوع و گسترده، 
موقعیــت ویــژه  ترانزیتی و لجســتیک منطقه ای، 
صنایع تبدیلی کشــاورزی، تنوع اقلیم گردش گری 
و بوم گردی، گردشگری ســلامت، و توانمندی های 
صنایع دانش بنیان اشاره کرد؛ جهت بکارگیری بهینه  
این ظرفیت ها با بهره گیری از پتانســیل های عظیم 
مردمی و نیروی انســانی تحصیل کرده و نیز تأمین 
امنیت سرمایه گذاری اقتصادی، چه راهکار و برنامه  

مشخصی طراحی کرده اید؟

۵ پرسش اقتصادی از ۷ نامزد  ریاست جمهوری

برنامه هایتان برای مقابله با خلق پول، یارانه ها و... چیست؟

مدیــر درگاه یکپارچه مجامع الکترونیک 
بهادار  اوراق  مرکزی  شرکت ســپرده گذاری 
گفت: اگر حتی ۳۰ میلیون نفر هم بخواهند در 
انتخابات مجامع استانی سهام عدالت شرکت 
کنند، زیرســاخت مشارکت الکترونیکی آنها 

فراهم شده است.
پوریا خــاوری در گفت و گو با خبرگزاری فارس، 
درباره برگــزاری مجامع الکترونیکی شــرکت های 
سرمایه گذاری استانی ســهام عدالت، تصریح کرد: 
برگزاری مجامع الکترونیکی در نوبت اول هیچ کدام 
به حدنصاب 5۰ درصد به علاوه یک نرسید، بنابراین 
همه این مجامع طبق قانون به نوبت دوم موکول شد. 

وی افــزود: مجامــع الکترونیکی 18 شــرکت 
ســرمایه گذاری اســتانی مربوط به سهام عدالت به 
صــورت الکترونیک در اردیبهشــت مــاه از طریق 
زیرساخت سامانه دیما برگزار شــد. در 1۰ استان 
برگزار نشد و سه استان شامل تهران، البرز و سمنان 
هنوز فرایند کارهای حقوقی پذیرش خود را به اتمام 

نرسانده اند.
مدیر درگاه یکپارچه مجامع الکترونیک شرکت 
سپرده گذاری مرکزی گفت: بالاترین مشارکتی که 
در این مجامع الکترونیکی شرکت های سرمایه گذاری 

استانی حاصل شد، در حد یک درصد بوده و تقریبا 
همه شــرکت های سرمایه گذاری اســتانی در یک 

سطح بوده اند. 
خاوری در مورد اینکه چرا تعداد اندکی شرکت 
کردنــد، تصریح کرد: در این زمینه اطلاع رســانی و 
تبلیغات نشده بود و ما به عنوان شرکت سپرده گذاری 
مرکــزی فقــط زیرســاخت را فراهــم کرده ایم و 
برگزارکننده مجامع الکترونیکی بوده ایم، به گونه ای 
که اگر حتی ۳۰ میلیون نفر هم بخواهند شــرکت 
کنند، زیرساخت مشــارکت الکترونیکی آنها فراهم 

شده است.
وی در مــورد اینکه آیا مجامع برخی اســتان ها 
به حکم دادســتان استانی برگزار نشده است، گفت: 
ما مجامع الکترونیکی را با درخواســت مسئولان هر 
شرکت سرمایه گذاری مانند سایر ناشران بورسی به 
صورت الکترونیکی برگزار می کنیم و هر شرکتی که 
درخواست برگزاری الکترونیکی مجمع بدهد، ما زمینه 

را فراهم می کنیم. 
مدیر درگاه یکپارچه مجامع الکترونیک شرکت 
سپرده گذاری مرکزی افزود: البته سهامداران عدالت 
می داننــد کــه در نوبت اول معمولاً  امــکان ندارد، 
حدنصاب اکثریت به دست آید، اما در مجامع نوبت 

دوم به احتمال زیاد، تعداد بیشــتری از سهامداران 
شرکت می کنند. 

خــاوری در مــورد اینکــه نوبــت دوم مجامع 
الکترونیک چه موقع برگزار می شود، گفت: بستگی 
به نظر وزارت اقتصاد، ســازمان بورس و درخواست 
مدیران شرکت های سرمایه گذاری استانی دارد، اما 
هر موقع درخواست نوبت دوم هم ارائه شود، آمادگی 

برگزاری الکترونیکی مجامع را داریم. 
وی در مورد سایر ناشران بورسی و شرکت های 
بورسی که مجامع سالانه خود را به صورت الکترونیکی 
برگزار می کنند، گفت:  شــرکت ســرامیک صنعتی 
اردکان، مجمع عمومی خود را به صورت الکترونیکی 
برگزار کرد که ۲۲1۴ نفر به صورت آنلاین شــرکت 
کردند و با مشارکت 5۲ درصد سهامداران برای نوبت 
اول مجمع سالانه آنها رسمیت پیدا کرد و برگزار شد. 

مدیر درگاه یکپارچه مجامع الکترونیک شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی در مورد اینکه آیا شــرایط 
کرونایی باعث شــده اســت که مجامع شرکت های 
ســرمایه گذاری به شــکل الکترونیکی برگزار شود، 
اظهارداشت: حتی اگر شرایط غیرکرونایی هم باشد، 
وقتی سهامداران یک شرکت بورسی به صورت خُرد و 
پراکنده و تعداد زیادی هستند، نمی توان هیچ سالنی 

پیــدا کرد که بیش از دو هزار نفر در آن حضور پیدا 
کنند و بهترین روش، شیوه الکترونیکی است. 

خاوری ادامه داد: به عنوان مثال در استانی مانند 
استان فارس که حدود یک  میلیون سهامدار عدالت 
دارد چگونه می توان سالنی فراهم کرد که همه آنها 
در آن حضور پیدا کنند. با توجه به اینکه سهامداران 
عدالــت همه خُرد و پراکنده و همه در یک ســطح 
هستند، حتی بدون شرایط کرونایی هم بهترین روش 
برای برگزاری مجامع شرکت های استانی همین روش 

الکترونیکی و از طریق فضای مجازی است. 
گفتنی است، بعد از آزادسازی سهام عدالت که 
در اردیبهشت ماه سال گذشته به فرمان رهبر معظم 
انقلاب اسلامی انجام شد، ۴9 میلیون سهامدار عدالت 
مخیر شدند که دو روش مدیریت مستقیم و مدیریت 
غیرمستقیم یعنی از طریق شرکت های سرمایه گذاری 
 اســتانی را برگزیننــد کــه در این زمینــه حدود 
 19 میلیون نفر روش مدیریت مستقیم برگزیدند و حدود 
۳۰ میلیون نفر در روش مدیریت غیرمستقیم یعنی از 
طریق شرکت سرمایه گذاری استانی باقی ماندند. البته 
سهامداران مستقیم خواهان قرار گرفتن پرتفوی سهام 
عدالت در پرتفوی بورسی خود هستند که مسئولان 

در اقدامی عجیب، از این امر خودداری می کنند.

مدیر درگاه یکپارچه سپرده گذاری مرکزی:

30 میلیون نفر می توانند در مجامع الکترونیکی سهام عدالت مشارکت کنند

افزایش سؤال برانگیز قیمت کالاها در آستانه انتخابات
مشاهدات بازار نشان می دهد در جدیدترین 
 تغییرات قیمتــی، تخم مرغ با افزایش قیمت 
۳۵ درصد و قند و شکر ۱۰ درصد روبه روشده اند.

به گــزارش خبرگزاری تســنیم، روند افزایش 
قیمت کالاهای اساســی در چند روز اخیر به سایر 
کالاهای اساسی از جمله لبنیات و شکر رسیده است. 
مشاهدات بازار نشان می دهد در جدیدترین تغییرات 
قیمتی تخم مرغ با افزایش ۳5 درصد و قند و شــکر 

1۰ درصد روبه رو شده اند.
در حــال حاضر در عمده فروشــی ها هر کارتن 
تخم مــرغ از 1۳7 هزار تومــان به 187 هزار تومان 
رســیده است. به نوعی هر شــانه ۳7 هزار و 5۰۰ 
تومان و هر دانه تخم مرغ 1۲5۰ تومان قیمت گذاری 
شــده اســت. قند نیز به هر کیلــو 17هزار و 5۰۰ 
 تومــان و شــکر 16 هــزار و 5۰۰ تومان رســیده 

است.
البته افزایش قیمت کالاهای اساسی آن هم در 
روزهــای پایانی فعالیت دولت دوازدهم به این کالا 
تمام نشده بلکه واحدهای تولیدی از شرایط انتخاباتی 
سوءاستفاده کرده و با همکاری مراجع تصمیم گیر هر 

روز لیست جدید قیمت محصولات خود را در معرض 
دید مردم قرار داده اند.

علاوه برایــن قیمت کمپوت نیــز افزایش پیدا 
کرده اســت، به نحوی که کمپوت 15هزارتومانی به 
۲7 هزار تومان رســیده است البته این رقم قبل از 
محاسبه قیمت های جدید شکر است و به طور حتم 
با افزایش قیمت  شــکر، کمپوت هم شاهد افزایش 

قیمت خواهد شد.
جالب اینجاست معاون بازرسی سازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان درخصوص این 
افزایــش قیمت ها بــا تأکید بر اینکــه گرانی کالا 
ارتباطی به سازمان حمایت ندارد، گفت: همچنین 
گرانــی کالا ارتباطی به اتاق های اصناف ندارد، زیرا 
مقوله گرانی و گرانفروشی دو موضوع جدا از یکدیگر 
است و بازرسین سازمان حمایت و اتاق های اصناف 
به موضوع گرانفروشی ها ورود می کنند نه گرانی ها.

در همین رابطه رئیس  هیئت مدیره اتحادیه مرغ 
تخم گذار استان تهران قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ 
را درب مرغــداری بین 1۰ هزار و 9۰۰ تا 11 هزار 
تومان اعلام کرد و گفت: با اتمام ماه مبارک رمضان 

و افزایش جزئی مصرف قیمت تخم مرغ بین ۴۰۰ تا 
5۰۰ تومان افزایش یافته است.

ناصر نبی پور در گفت وگو با خبرگزاری مهر ادامه 
داد: این قیمت با نرخ مصوب 1۴ هزارتومانی که دولت 
تعیین کرده ۳ هزار تومان فاصله دارد. وی با  اشاره به 
افزایش قیمت مصوب نهاده های دامی و نیز افزایش 
سایر مؤلفه های تولید، تاکید کرد: ادامه روند موجود 
منجر به ورشکستگی تولیدکنندگان می شود و در 
آینده ای نزدیک وضعیت تخم مرغ، بدتر از آنچه که 

درباره مرغ شاهد بودیم، خواهد شد.
مرغ گران و دولت بی تفاوت!

به گزارش ایســنا، چندین ماه است که فعالان 
صنعت طیور در مورد افزایش مجدد قیمت مرغ به 
دلیل بالا رفتن هزینه های تولید هشــدار می دهند 
ولی به نظر می رســد مســئولان مربوطه در وزارت 
جهاد کشــاورزی و وزارت صمت خودشــان را به 
خواب خرگوشــی زده اند و هشدارهای داده شده را 

در نظر نمی گیرند.
بر اســاس این گزارش، هشدارهای داده شده از 
سوی تولیدکنندگان جدی گرفته نشده و براساس 

آخرین مشاهدات میدانی از بازار، قیمت مرغ مجددا 
به ۳۰ هزارتومان بازگشته است. یعنی همان قیمتی 
که اســفندماه سال گذشــته این کالای پروتئینی 
پرمصرف را از ســفره های برخی خانواده ها حذف یا 
بســیاری را برای خرید یک کیلو مرغ دولتی روانه 

صف های طولانی در شرایط کرونایی کرد.
فعالان و تولیدکنندگان بارها در صحبت های خود 
اعلام کردند که مرغداران نمی توانند جوجه یک روزه 
را با قیمت مصوب ۴۲۰۰ تومان تهیه کنند و قیمت 
جوجه یک روزه در بازار به دو برابر نرخ مصوب رسیده 
و با قیمت های هشت هزار تا 9 هزار تومان خرید و 
فروش می شود. آنها همچنین به افزایش هزینه های 
دیگر از جمله کرایه های حمل ونقل، دستمزد کارگر، 
دارو، واکســن، نهاده ها و...  اشــاره و از وزارت جهاد 
کشاورزی و وزارت صمت درخواست کردند که برای 
شرایط پیش آمده تدابیری اتخاذ کنند. آنها همچنین 
هشدار دادند که اگر بر بازار جوجه یک روزه کنترل 
و نظــارت جدی تری صورت نگیرد یا با کمبود مرغ 
در ماه های آینده مواجه خواهیم شد یا قیمت مرغ 

افزایش خواهد یافت.

مســئولان وزارت نیرو تأکیــد می کنند که 
معاهده پاریس هیچ نقشــی در روند توســعه 

نیروگاه های جدید نداشته است.
مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق حرارتی گفت: 
معاهده پاریس هیچ نقشــی در توسعه یا عدم توسعه 
نیروگاه های حرارتی ایران نداشته و اگر هر فردی ادعای 
تأثیر معاهده پاریس را در اجرای برنامه های واحدهای 
حرارتی صنعت برق دارد، ســند و مدرکی برای ادعای 

خود ارائه کند.
محسن طرزطلب در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم 
اظهار کرد: بنده و همکارانم که در بخش اجرا هستیم، 
اگر چنین خواســته و دستوری وجود داشت باید به ما 
ابلاغ می شد؛ اما حتی یک خط دستور یا مصوبه ای برای 
کاهش توســعه، یا تغییر در روند اجرا و یا توقف پروژه 
هــا مبنی بر تعهد در زمینه معاهده پاریس به ما ابلاغ 
نشده و در وزارت نیرو چنین چیزی مطرح نشده است.
وی ادامه داد: در برنامه ششم توسعه و دیگر اسناد 
بالادستی موارد درستی به تصویب رسیده و ابلاغ شده؛ 
اینکه ما مصرف گاز را بهینه کنیم، مصرف ســوخت را 

بهینه کنیم، راندمان نیروگاه ها را بر اساس اینکه مصرف 
ســوخت بهینه شود بالا ببریم، آلایندگی نیروگاه ها را 
کاهش دهیم، مصرف آب را کم کنیم، از نیروگاه های 
با راندمان بالا استفاده کنیم و ... که این موارد همگرایی 
با تصمیمات معاهده پاریس داشته باشد یا نه و یا در هر 
برنامه دیگری هم مورد طرح قرار گرفته باشد یا نه، مهم 
نیست؛ مهم این است که این اقدامات باید انجام گیرد و 
تماما مورد تأکید اسناد بالادستی کشور خودمان است.
این مســئول افزود: اینکه نیروگاه های حرارتی به 
اندازه مورد تأکید قانون برنامه ششــم توسعه، افزایش 
ظرفیت نداشته تنها به دلیل عدم جذب سرمایه کافی 
در ایــن بخش بوده؛ البته از تأکیــد افزایش پنج هزار 
مگاواتی ظرفیت تولید برق در هر ســال، ســه هزار و 
7۰۰ مــگاوات ســهم نیروگاه هــای حرارتی بوده که 
 این میزان افزایش ظرفیت به معنای ســرمایه گذاری 

۳.5 میلیارد یورویی است.
وی ادامه داد: در طول برنامه ششم توسعه تاکنون، 
به میزان 19 هــزار و 7۰۰ مگاوات نیروگاه حرارتی را 
شروع به احداث کرده ایم که حدود هفت هزار مگاوات 

آن تاکنــون به بهره برداری رســیده و حدود 1۲ هزار 
مگاوات در حال حاضر در دست ساخت داریم.

در همین زمینه مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی 
صنعت برق کشــور و عضو هیئت مدیره شرکت توانیر 
هم خاطرنشان کرد: تاکید می کنم در فرایند برنامه ریزی 
احداث نیروگاه های جدید توافق نامه پاریس جایگاهی 
ندارد و طی هشــت ســال اخیر حدود بیســت هزار 
 مــگاوات نیروگاه عمدتا نیروگاه های ســیکل ترکیبی 
پر بازده احداث شده است که برای رشد متعارف مصرف 

کفایت می کند.
گلایه واحدهای تولیدی

دبیر فدراسیون تشکل های صنایع غذایی کشاورزی 
ایران گفت: قطعی برق علاوه بر خسارت های مختلفی 
که به صنایع وارد می کند در برخی از صنایع، مواد اولیه 
تولید فاسد می شود و لازم است زمان قطعی برق برای 

برنامه ریزی زودتر اعلام شود.
محسن نقاشی اظهار کرد: کارخانه ها تعهدات تولید 
و برنامه تولید دارند و درصورتی که برق به مدت چهار تا 
پنج ساعت قطع شود، نمی توانند به تعهدات خود عمل 

کنند و به اعتبار آنها خسارت وارد می شود.
وی افزود: داشتن برق اضطراری از زیرساخت های 
لازم برای کارخانه های صنایع غذایی به حساب می آید اما 
جزو استانداردهای اجباری نیست و بیشتر کارخانه جات 

ما این امکانات را ندارند.
نماینده مجلس شورای اسلامی هم گفت: با توجه 
سرمایه گذاری نکردن در حوزه تولید برق توسط بخش 
خصوصی و وزارت نیرو بروز خاموشی های گسترده در 

دو سال آینده غیر قابل اجتناب است.
ابوالفضل حسن بیگی در گفت وگو با خبرگزاری مهر 
با بیان اینکه از سال 1۳9۳ تاکنون به دلیل ایفا نکردن 
مؤثر تعهدات وزارت نیرو در قبال مطالبات فروش برق 
بخش خصوصی، این بخش قادر به تسویه بدهی خود 
در قبال تعهدات ارزی صندوق توسعه ملی و بانک های 
عامل نشــده اســت، اظهار داشت: بخش خصوصی در 
نهایت با نوســانات چشــمگیر ارز در سال 97 تاکنون 
قادر به ایفای تعهدات خود نشده و عملًا فرایند تجاری 
شرکت ها و نیروگاه ها با اختلال جدی در شبکه بانکی 

مواجه شده است.


